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scoltades les prime-
res sessions parla-
mentàries de la tem-

porada, no sembla que ses
senyories hagin canviat
respecte al mes de juliol.
Les estratègies polítiques
acompanyades de picaba-
ralles continuen a l’ordre
del dia. Bona part de la
classe política esperava
aquest setembre una con-
vocatòria imminent d’elec-
cions al Parlament de Ca-
talunya, un fet que podia
justificar unes tensions que
ara han perdut sentit. El pa-
norama indica que és pro-
bable que la data electoral
vagi per llarg malgrat que
Torra sigui inhabilitat en els
pròxims dies. Existeixen
prou fórmules per anar
allargant uns mesos fins
ben entrat l’any vinent la le-
gislatura catalana amb un
president inhabilitat.

D’altra banda, ara ma-
teix per al govern espanyol
les urgències no estan ni en
la taula de diàleg amb Ca-
talunya ni en la repercussió
de la possible inhabilitació
al president Torra. La ur-
gència de Pedro Sánchez
se centra a aprovar el pres-
supost de l’Estat per a l’any
vinent. Quadrar els núme-
ros per al complicat any
2021 li pot donar aire fins i
tot per acabar la legislatura
espanyola. Amb els comp-
tes aprovats li seran més
suaus les comissions d’in-
vestigació que hi hagi pel
Partit Popular, Podem o el
rei emèrit. Sánchez pot
aprovar el pressupost amb
Ciutadans i el PNB –180 di-
putats– sense haver de ne-
cessitar ni ERC ni el PDe-
CAT ni Bildu ni el PP. En cas
que vagin maldades amb el
soci, Sánchez pot abando-
nar Podem i triar el PP.

Fa dies que Torra va
aconseguir, amb el suport
dels comuns, aprovar el
pressupost català que ha-
via elaborat en bona part
ERC. Amb el panorama ac-
tual el pressupost català ha
perdut vigència, tot i que
políticament li ha donat ai-
re. Malgrat tot, el govern
espanyol estarà atent al
debat de política general de
dimecres al Parlament.
Atent sobretot a les discre-
pàncies que pugui haver-hi
entre JxCat i ERC, i no pre-
cisament per poder apro-
var el pressupost de l’Estat.
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Lluís
Falgàs

No tornarà a la primera
línia política. No hi haurà
duel Artur Mas-Carles
Puigdemont a les urnes. El
129è president de la Gene-
ralitat es queda al Partit
Demòcrata com a militant
de base, descarta anar a
cap llista electoral i formar
part de cap govern i no té
intenció d’enfrontar-se
públicament i directa-
ment amb el seu succes-
sor, que ha promogut el
transvasament de mili-
tants cap a un nou partit,
Junts per Catalunya.

L’expresident va tren-
car ahir el silenci que ha
guardat durant uns mesos
en què la formació hereva
de Convergència ha patit
l’escissió del Partit Nacio-
nalista de Catalunya de
Marta Pascal i una marxa
en estampida cap a JxCat i
va baixar als jardins del
Palau Robert, on hi ha la
seva oficina, per justificar
la decisió de no marxar al
projecte de Puigdemont.
“No m’integro a JxCat per-
què, després de trenta
anys d’estar treballant per
projectes que sempre bus-
caven la suma i la integra-
ció, i ho aconseguien, no
puc ara acabar la meva tra-
jectòria política en un pro-
jecte que podria portar a la
separació”, argumentava.

Encara no dona per per-
dut un acord entre el PDe-
CAT i JxCat per concórrer
plegats a les eleccions, pe-
rò la fórmula d’una coali-
ció que ell hauria volgut
com a pla B a una fusió no
té predicament. La fuita
massiva cap a JxCat i la re-
modelació del govern exe-
cutada per Quim Torra la
setmana passada, en què
el PDeCAT quedava fora
de l’executiu, són els fac-
tors que l’han fet parlar.

Segons Mas, un presi-
dent té tota la legitimitat
per fer canvis al seu go-
vern, però ha de calcular
bé les conseqüències que
això comporta. En aquest
sentit, va deplorar que Àn-
gels Chacón, que té tots els
números per ser la pròxi-

ma candidata del PDe-
CAT, n’hagi estat foragita-
da, ja que es prescindeix
d’un partit que donava su-
port a l’executiu.

Malgrat la prudència
que vol imprimir al seu
perfil institucional d’ex-
president –el vol reforçar i
no baixar a l’arena políti-
ca–, no es va estar de criti-

car que “hi ha persones
que marxen del PDeCAT a
contracor perquè se’ls fa
triar”. Quedar-se al PDe-
CAT és una tria política
gens innòcua. Justament,
Mas va puntualitzar que,
més que quedar-s’hi, ell no
en marxa: “Jo em quedo
on era.” En una altra críti-
ca velada, va recordar que

el PDeCAT té només qua-
tre anys i que el mateix
Puigdemont va participar
en la creació del partit.
També va remarcar que
el 70% de la militància de
Convergència va aprovar
fer el pas cap al PDeCAT.

Tot i que la majoria de
retrets els va dirigir indi-
rectament cap a Puigde-

mont i Torra, tampoc no
va dissimular la seva con-
trarietat pel gest de la di-
recció de David Bonvehí
de dur JxCat als tribunals
per la qüestió del nom, i
més tenint en compte que
hi havia un acord signat
entre les dues parts que
estipulava que no farien
servir aquesta marca sen-
se el vistiplau de tothom.

Tot plegat fa que estigui
“trist, decebut i empipat”.
“Però no em vull quedar
amb aquests sentiments.
Vull treballar en un futur
per recompondre aques-
tes unitats, la del meu es-
pai polític i la del projecte
sobiranista. Si no hi ha
unitat dins el projecte so-
biranista, ningú no ens
prendrà seriosament, ni a
Madrid, ni a Brussel·les ni
enlloc”, va sentenciar.

El president es va re-
servar la carta de partici-
par en mítings electorals i
també té previst dir la seva
sobre els continguts dels
programes tant del PDe-
CAT com de JxCat, ja que
l’espai que representa
Puigdemont també se’l
sent com a “propi”. ■

Emili Bella
BARCELONA

Mas no marxa cap a JxCat
pel risc de divisió de l’espai
a El 129è president es manté com a militant del PDeCAT, però no anirà a la llista a Rebutja integrar-se en
el partit de Puigdemont per no acabar la trajectòria política en un projecte que “podria portar a la separació”

“Hi ha persones que
marxen del PDeCAT a
contracor perquè se’ls
fa triar. No havíem
hagut de triar mai”

Artur Mas
129È PRESIDENT DE LA GENERALITAT

“El PDeCAT
es va formar només
fa quatre anys.
No és un projecte
antic. Jo em quedo
on era. Hi érem
amb Puigdemont”
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“Si no hi ha unitat
interna dins el món
del sobiranisme,
qualsevol confrontació
no serà intel·ligent
[com propugna
Puigdemont]”

Fer, El Punt Avui, 2 de setembre del 2020

Des de JxCat, la seva vicepre-
sidenta, Elsa Artadi, va repli-
car a Mas que, més que un
trencament amb el PDeCAT,
el que hi ha és una “seqüèn-
cia natural”, que tampoc no
neix ara, sinó fa gairebé tres
anys. “No trenquem res, fem

una continuació lògica des-
prés de cinc eleccions, més
de 3.000 càrrecs electes,
desplegament territorial, una
base sòlida de més d’un milió
de vots a Puigdemont...”, va
enumerar. Artadi troba molt
encertat que Mas reforci el

seu perfil institucional com a
expresident i treballi per la
unitat de l’independentisme:
“Entenem que ha de ser un
debat menys teòric i més
concretat en propostes i
mesures que ens acostin a la
independència.” ■ Ò.P.J.
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JxCat no hi veu trencament, sinó “continuació lògica”
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Asseguren que no han dei-
xat mai de parlar, però ara
sí que els partits indepen-
dentistes sembla que han
escoltat el clam de l’ANC i
Òmnium per la Diada i han
oblidat durant uns dies els
retrets per iniciar els con-
tactes seriosos amb vista a
mirar de consensuar una
resposta conjunta a la més
que possible inhabilitació
del president Quim Torra
després de la vista a què
s’enfronta demà passat al
Suprem. Una resposta uni-
tària que tots són optimis-

tes i creuen que s’assolirà, i
fins i tot confien que es ma-
terialitzi aquesta setmana
aprofitant el debat de polí-
tica general al Parlament,
que divendres votarà les
propostes de resolució que
marcaran les pautes a se-
guir en el queda de legisla-
tura, i que s’han conjurat
perquè fixi el mínim comú
denominador de l’inde-
pendentisme en els prò-
xims mesos. “La voluntat
és mostrar-hi el punt d’in-
flexió que reclamem tots
per millorar i donar con-
fiança a la ciutadania”, re-
sumia ahir la portaveu de
JxCat, Elsa Artadi. “El de-

bat pot ser el moment per
poder explicitar l’acord, en
parlarem aquests dies i per
nosaltres no quedarà”, cer-
tificava la seva homòloga a
ERC, Marta Vilalta.

A petició de la CUP, se-
gons va avançar Nació Di-
gital, ahir a la tarda els anti-
capitalistes es van reunir
per separat amb JxCat i
ERC per donar-los detalls
sobre la “via Venturós” que
van proposar la setmana
passada, segons la qual
Torra retindria funcions de
decisió i representació, pe-
rò no signatura adminis-
trativa, mentre no arribes-
sin unes eleccions que, això

sí, hauria de convocar
abans de ser inhabilitat.

Tot just aquest –el mo-
ment en què s’hauria de fer
la convocatòria– és el gran
escull que ara separa les po-
sicions dels partits, que, tot
i el canvi de to, ahir van dei-
xar clar que continuen allu-
nyades, si bé s’espera que
aquests dies les converses
s’intensifiquin i arribin a
un punt d’entesa que fins i
tot inclogui les entitats cívi-
ques, segons fonts consul-
tades. ERC continua defen-
sant que no s’ha de deixar

que “la justícia espanyola
marqui el tempo” sobre qui
ha de ser el president, sinó
que siguin les institucions i
la ciutadania catalanes.
“Com hi podem respon-
dre? Amb més democrà-
cia”, reblava Vilalta, que,
sense dir-ho, advocava per-
què les eleccions les convo-
qui Torra, abans que una
inhabilitació faci que en la
pràctica la data quedi fixa-
da pel Suprem si, tal com en
principi estan d’acord
JxCat i ERC, no proposen
cap candidat que el rellevi.

Artadi, però, va defensar
just el contrari, i es va mos-
trar partidària d’esperar a
veure “quin nou nivell de ri-
dícul” assumeix l’Estat da-
vant la comunitat interna-
cional, en apartar en plena
pandèmia un altre presi-
dent per haver retirat tres
dies tard una pancarta en
què es reclamava llibertat.
“El que no hem de fer és
convocar eleccions abans
de veure quina decisió pren
el Suprem, això blanqueja-
ria l’actuació de l’Estat”,
cloïa Artadi. ■

L’independentisme
busca un acord per
si hi ha inhabilitació

Òscar Palau
BARCELONA

a JxCat, ERC i la CUP ja negocien i confien assolir-lo en el ple
de política general a Quan cal convocar eleccions, l’escull

“La millor resposta
serà la que puguem
consensuar; estaria bé
que fos la de més drets
i més democràcia”
Marta Vilalta
PORTAVEU D’ERC

Fer, El Punt Avui, 4 de gener del 2020
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“Més democràcia vol
dir fer bo el que vota el
Parlament. Més drets
vol dir defensar la
llibertat d’expressió”
Elsa Artadi
PORTAVEU DE JXCAT
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El Ministeri d’Hisenda sus-
pendrà el sostre de despesa
aquest any en un nou de-
cret de mesures urgents i
permetrà als ajuntaments
gastar-se el superàvit. El
nou decret que l’executiu
impulsarà en les properes
setmanes preveu que els
ens locals puguin utilitzar el
superàvit del 2019 amb
l’objectiu de finançar inver-
sions, amb un impacte de
987 milions d’euros. A més,
permetrà acabar l’any 2021
els projectes d’inversions fi-
nancerament sostenibles
iniciats el 2019 i que s’esti-
guin finançant amb superà-
vit del 2018. Finalment,
també permetrà utilitzar
superàvit del 2019 per fi-
nançar despesa aquest any,
sempre que es tanqui
aquest exercici amb equili-
bri pressupostari.

D’altra banda, i amb ca-
ràcter “excepcional”, es
permetrà a les diputacions
fer servir el superàvit de
l’any passat per compensar
la caiguda d’ingressos en els
tributs especials. L’anunci
arriba després que la set-
mana passada el Congrés
tombés el decret dels roma-

nents dels ajuntaments.
L’executiu espanyol calcula
que el nou decret tindrà un
impacte de més de 3.000
milions d’euros i inclourà,
segons el ministeri, les me-
sures més “urgents” per als
ajuntaments que es van
pactar amb la Federació Es-
panyola de Municipis i que
van generar més “consens”.
En aquest sentit, suspen-
drà la regla de despesa per a
aquest any i prorrogarà l’ús
del superàvit del 2019.
També permetrà acabar
l’any 2021 els projectes
d’inversió iniciats el 2019 i
finançats amb superàvit del
2018. En una nota de prem-
sa, l’executiu assegura que
és “conscient” del paper
dels municipis per abordar
la reconstrucció econòmica
i lamenta que “la solució
aportada per a l’ús dels ro-
manents no s’hagi apro-

vat”. Hisenda remarca la se-
va “disposició” per escoltar
les propostes alternatives
que facin les formacions po-
lítiques. D’altra banda, Hi-
senda també recollirà en el
nou decret que les entitats
locals amb risc financer pu-
guin pagar els seus deutes
amb l’Agència Tributària i
la Seguretat Social amb re-
cursos del fons d’ordenació.
A més, es permetrà a
aquests ajuntaments que
cancel·lin els seus deutes
del fons per al finançament
de pagament a proveïdors a
través de préstecs bancaris.
Per a aquells que tinguin
problemes de solvència, es
preveu la possibilitat de
consolidació del deute a
curt termini en deute a llarg
termini. Les diputacions
podran formalitzar prés-
tecs amb aquests ens locals
i, a més, destinar el superà-

vit del 2019 a transferèn-
cies corrents en favor dels
municipis amb problemes.

Mirades de reüll
El president de la Generali-
tat, Quim Torra, es va mos-
trar satisfet amb la decisió
del govern espanyol de sus-
pendre el sostre de despesa
del 2020, però li retreu que
era “una demanda que la
Generalitat està exigint des
de l’inici de la pandèmia de
la Covid-19” no atesa fins
ara. Torra avisa que el go-
vern “estarà amatent al re-
dactat del nou decret”. L’al-
caldessa de Barcelona, Ada
Colau, també va qualificar
la rectificació del ministeri
d’insuficient i va advertir
que caldran més mesures
per pal·liar l’esforç que fan
els ajuntaments. “Tant de
bo s’hagués fet abans, però
benvinguda sigui la rectifi-
cació”, va dir. Segons l’alcal-
dessa, la nova norma ha
d’incorporar un fons
d’emergència “equitatiu”
per a “tots” els ajunta-
ments, que es reparteixi
d’acord amb criteris pobla-
cionals. Segons ella, sus-
pendre el sostre de despesa
del 2020 i permetre als ens
locals gastar el seu superà-
vit és “de mínims”. ■

Hisenda rectifica i permet
als ajuntaments destinar
el superàvit a inversions
a El ministeri publicarà un nou decret que elimina el sostre de despesa a Torra
considera que arriba massa tard i Colau adverteix que caldran més mesures

Redacció
BARCELONA

Fer, El Punt Avui, 12 d’agost del 2020
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“No tenim recursos,
estem en situació límit
i amb un desequilibri
pressupostari
insostenible”
Ada Colau
ALCALDESSA DE BARCELONA

“Arriba massa tard,
però és benvingut,
estarem amatents al
contingut del nou
decret”
Quim Torra
PRESIDENT DE LA GENERALITAT



EL PUNT AVUI
DIMARTS, 15 DE SETEMBRE DEL 202012 | Nacional |

Trobo a faltar
un treball amb
base històrica
sobre l’actitud
dels espa-
nyols amb re-
lació a Catalu-
nya i als cata-
lans. L’expres-
sió del títol ho

diu tot i és la base popular, la que
pensa això. Aquesta actitud és
contrària a la que els catalans te-
nim amb ells. A Catalunya no he
vist mai actituds negatives amb
relació a castellans, andalusos,
gallecs, aragonesos, etc., etc. Per
altra part, ens agrada conèixer el
seu país i no dubtem a anar-hi i
conèixer la seva cultura.

L’actitud negativa contra Ca-
talunya té molts anys. Si bé Mi-
guel de Cervantes va dedicar
dues línies a parlar bé de Barce-
lona a El Quijote, Francisco de
Quevedo ens va dedicar una sè-
rie de poesies que ens deixaven

com un drap brut.
En la meva vida professional

com a banquer em vaig trobar
amb un fet que pot explicar algu-
na cosa. Els banquers de Bilbao,
Saragossa, Sevilla o la Corunya
tenien tots ells un pis al barri de
Salamanca de Madrid i quan hi
anaven de visita s’hi estaven dos
o tres dies, acompanyats de les

seves esposes, que aprofitaven
l’estada per fer compres a la Ca-
lle Serrano i als magatzems ma-
drilenys. En canvi, els catalans
–banquers o no– agafàvem l’avió
de primera hora del matí i tornà-
vem el mateix dia quan havíem
acabat la feina. Jo mateix, que
vaig anar unes 50 vegades a Ma-
drid, recordo haver-hi passat

molt poques nits i sempre respo-
nien a reunions de dos dies que
feien inútil la tornada a casa.

No sé si hi ha una punta d’en-
veja en tot això, però em sabria
molt greu. Els no catalans
s’adapten aviat a la manera de
ser catalana i la majoria d’ells
continuen parlant en castellà, sa-
bent que l’altre li contestarà en la
mateixa llengua. Fins a la segona
o tercera generació no aprenen
el català parlat, però des de la
primera i una estada de cinc
anys l’entenen perfectament, de
manera que resulta fàcil mante-
nir una conversa en les dues llen-
gües. Es veu sovint a les televi-
sions catalanes.

Les empreses d’espanyols ins-
tal·lats a Catalunya són nombro-
ses. Han aconseguit així crear
petites, mitjanes i grans empre-
ses, sense que el seu lloc d’ori-
gen els creï cap problema.

S’hauria de fer aquell estudi
històric que demanava per acla-

rir definitivament les causes per
les quals els agrada dir “¡A por
ellos!” Tinc la impressió que no
coneixen prou Catalunya i que no
valoren el mal tracte i les agres-
sions que rebem des del govern
central. Jo m’havia trobat amb
madrilenys que em demanaven
quina llengua parlava a casa i
quedaven sorpresos quan els de-
ia, també amb sorpresa, que na-
turalment parlàvem en català. He
conegut alguns espanyols resi-
dents a Catalunya que quan ana-
ven a visitar la seva família que
no s’havia mogut del seu lloc
d’origen havien d’explicar moltes
coses de Catalunya, com si ha-
guessin anat a Bulgària o a Bielo-
rússia.

Fa molts anys en un poblet
preciós d’Andalusia vaig trobar el
propietari d’un restaurant que
m’explicava que ell havia après a
treballar a Sants. Mentre m’ho
deia, veia darrere seu una noia
que fregava els vidres amb ganes
i intensitat. És aquest esperit de
treball el que hem exportat? Mai
de la vida els direm en català “¡A
por ellos!” i fins i tot em resulta
difícil traduir l’expressió.

Catalunya: “‹¡A por ellos!›”
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Quadern d’economia

Fer, El Punt Avui, 11 d’octubre del 2019

Francesc
Cabana
— — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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El secretari d’organització
del PSOE, José Luis Ába-
los, va mostrar ahir la dis-
posició del govern espa-
nyol per convocar la taula
de diàleg amb Catalunya i
va culpar el president de la
Generalitat, Quim Torra,
amb els seus “problemes i
contradiccions”, de ser el
responsable que no s’hagi
reunit encara. “No teníem
problemes a reunir-la a
l’agost o qualsevol dia de
setembre”, va afirmar a
RNE el ministre. “El pro-
blema, més aviat, és de
Torra”, va afirmar. Hi co-
incideix Catalunya en Co-
mú-Podem –que forma
part del govern espanyol–,
que considera que són
JxCat i ERC els que “para-
litzen” la reunió amb la se-
va “guerra interna”.

El cas és que els governs
català i espanyol estan ne-
gociant l’ordre del dia per
a la pròxima reunió, que
tindrà lloc a Barcelona, en-
cara sense data. La conse-
llera de la Presidència, Me-
ritxell Budó, deia ahir que
confia que la voluntat del
president Pedro Sánchez
per convocar-la “no sigui
una estratègia per gua-
nyar temps”. En l’acte de
celebració de la Diada a
Madrid, que aquest any va
ser telemàtic, la també
portaveu del govern va as-
segurar que, si el diàleg
s’aborda “amb voluntat re-

al” de superar la crisi i anar
a l’arrel del problema, serà
“efectiu”. ERC, que va ar-
rossegar el PSOE a la taula
i aspira a tornar-ho a fer
ara, va reiterar ahir que
“no deixarà escapar mai
l’oportunitat que brinda”
la taula i que farà “tot el
possible” perquè resulti
“útil” per desencallar el
conflicte polític. A la por-
taveu republicana, Marta
Vilalta, li “consta” que s’es-
tà concretant quan es tor-
narà a reunir, però “no és
tant important la data
com poder-ne concretar el
contingut”. ■
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Ábalos culpa Torra del
retard de la taula de diàleg
a La portaveu del
govern confia que
Sánchez no pretengui
guanyar temps

Fer, El Punt Avui, 25 d’agost del 2020
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